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در سـال های اخیـر پوسـتر جشـنواره فیلـم 
در  و  جشـنواره  آسـتانه  در  همیشـه  فجـر 
نشسـت خبـری دبیـر و یـا در یـک مراسـم 
جداگانـه رونمایـی شـده اسـت امـا امسـال 
شـیوه رونمایـی از پوسـتر کمـی متفاوت تر از 

بـود. گذشـته  سـال های 
روز شـنبه 18 آذرمـاه آغـاز بـه کار رسـمی 
انتخـاب جشـنواره سی وششـم بـود  هیـات 
رپیـس سـازمان  و محمدمهـدی حیدریـان 
سـینمایی بـه مناسـبت شـروع بـه کار هیات 
انتخـاب بـا حضـور در جمع آنها گفت:»سـال 
بـا  را  سـینمایی  فعالیت هـای  از  دیگـری 
رونمایی از پوسـتر سـی و ششـمین جشنواره 
فیلـم فجـر و آغاز بـه کار هیات انتخـاب این 
دوره از جشـنواره آغـاز می کنیـم. سـینما بـه 
عنـوان تحول گـر عصر حاضر مطرح اسـت و 
سـینمای ایـران باید پشـتوانه غنی و عظیمی 
داشـته باشـد که در جهان نماینده خوبی برای 
نشـر فرهنگـی و چشـم اندازی بـرای دنیـای 
آتی باشـد. از سـرزمینی نظیر ایران انتظار دور 
و دیری نیسـت که سـینماگرانش بتوانند این 
نشـر فرهنـگ و آگاهـی  و دانش را براسـاس 
نیازهـای بشـر امـروز نمایندگـی کننـد. مـا 
وظیفـه خـود می دانیم کـه زمینه دسـت یابی 
بـه این آگاهی و تحـول را فراهم کنیم و مثل 
همیشـه دسـت نیازمـان به سـوی هنرمندان 

است تا با درک این نیاز در راستای تحول بشری اقدام کنند«.
دربخـش پایانـی مراسـم نیـز پوسـتر جشـنواره سـی وششـم بـا طراحـی 

شـد. رونمایـی  بیدقـی«  »حمیدرضـا 
امـا نگاهـی بـه ترکیـب 7 نفـره اعضـای هیـات انتخاب جشـنواره فجـر 36 
نشـان می دهـد در ایـن جمـع 5 سـینماگر و دو مدیـر حضـور دارند کـه البته  

یکـی از مدیـران حاضـر نیز کاملا سـبقه ای سـینمایی دارد تا انتقـادی که در 
سـال های گذشـته به حضور پررنگ مدیـران دولتی در هیات انتخاب می شـد 
بـرای امسـال از بیـن بـرود. همچنیـن در بخـش هیـات انتخاب مسـتند هم 
حضـور دو سـینماگر در کنـار یـک مدیـر باعث شـده بازهم کفه تـرازو به نفع 
فیلمسـازان سـنگینی کند. محمود اربابی، احمد امینی، پوران درخشنده، مجید 
رضابالا، سـیدجمال سـاداتیان، حسـین کرمی و محمدهـادی کریمی اعضای 
هیـات انتخاب سـینمایی و محمـد آفریده، حبیـب احمدزاده و فرهـاد مهرانفر 
گزینش آثار مسـتند را جهت معرفی به هیات انتخاب بخش سـودای سـیمرغ 

جشـنواره عهده دار هستند.

سال تحول احوال سینما...
آغاز به کار هیات انتخاب و رونمایی از پوستر با حضور رئیس سازمان سینمایی
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بـا پایان مهلت ثبـت نام اینترنتـی اهالی 
رسـانه و منتقـدان بـرای دریافـت کارت 
جشـنواره  فیلـم فجـر، در مجمـوع 1470 
نفـر از طریـق سـایت جشـنواره بـرای 
دریافـت کارت سـینمای رسـانه ها اقـدام 
کردنـد. بـا توجـه بـه ظرفیـت محـدود 
پردیـس سـینمایی ملـت کار گزینـش و 
بررسـی مـدارک ثبـت نـام کننـدگان و 
تطبیـق آثار ارسـال شـده همچون سـال 
گذشـته آغاز شـده تا مانند دوره 35 کمتر 
شـاهد حضـور افـراد غیرمرتبط با رسـانه 
و منتقدین در سـینمای رسـانه ها باشـیم.

1470 نفر متقاضی حضور در سینمای  
رسانه    ها

رئیس سـازمان سـینمایی؛ دوری از حاشـیه ها و معطوف شـدن 
بیش تـر بـه متن و اصـل جشـنواره را رویکرد اصلی جشـنواره 
36 عنـوان کـرده اسـت. محمدمهـدی حیدریان پـس از پایان 
مراسـم رونمایی از پوسـتر و آغاز به کار هیات انتخاب در گفت 
وگویـی کوتاه با سـتاد خبـری با تاکید بر اینکـه ما عمیق ترین 
و تندترین نقدها را اگر کارشناسـانه باشـد می پذیریم حتی اگر 
در مرحلـه نخسـت، تلخ به نظر برسـد واقعا برای مـا حکم دارو 
را خواهد داشـت از سـینماگران خواسـت مقطع جشـنواره فیلم 

فجر را از دسـت ندهند.
او در ایـن رابطه گفت: سـینماگران نباید مقطع جشـنواره فیلم 

فجـر را از دسـت بدهنـد، چـه فیلم شـان در جشـنواره حضـور 
داشـته باشـد و چـه نـه، چه در مسـابقه انتخاب شـده باشـد و 
چه نشـده باشـد. این مقطعی اسـت که تجربه حضور در آن و 
در معـرض ارزیابی  تخصصی و صادقانه قـرار گرفتن، می تواند 

بـرای اهالـی سـینما، به عنوان چـراغ راه مفید باشـد.
بـه گفته رئیس سـازمان سـینمایی: تـلاش امسـال دبیرخانه، 
بیش تـر  و  حاشـیه ها  از  دوری  جشـنواره  دبیـر  و  داوری هـا 
معطـوف شـدن بـه متن و اصل جشـنواره اسـت. قصـد داریم 
بـرای رسـیدن بـه نقدهـای عالمانـه و بـدون حاشـیه های 
غیرکارشناسـی تلاش کنیـم. ما عمیق تریـن و تندترین نقدها 
را اگـر کارشناسـانه باشـد می پذیریـم حتـی اگـر در مرحلـه 
نخسـت تلـخ به نظر برسـد واقعا بـرای ما حکـم دارو را خواهد 

داشت.

تلاش برای 
دوری از حاشیه 
و توجه به اصل 

رویکرد جشنواره 36 از نظر رئیس سازمان 
سینمایی
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بــا تصمیــم شــورای سیاســت گذاری جشــنواره، 
ــه  ــلاد ب ــرج می ــر ب ــال دیگ ــس از 8 س ــال پ امس
ــد و  ــه نش ــر گرفت ــانه در نظ ــینمای رس ــوان س عن
ــوان  ــه عن ــت ب ــینمایی مل ــس س ــش پردی ــه جای ب
ــده  ــاب ش ــانه انتخ ــی رس ــان اهال ــینمای میزب س
اســت. طــی روزهــای گذشــته بــا حضــور گروه هــای 
مختلــف فنــی مراحــل آمــاده ســازی پردیــس ملــت 
بــرای میزبانــی از اهالــی رســانه آغــاز شــده تــا همــه 
ــاده  ــک جشــنواره خــوب و منظــم آم ــرای ی ــز ب چی

باشــد.

انتشارعکس های خاطره انگیز و صدای فجر  سال گذشته 
برای اولین بار در کانال تلگرامی جشنواره با استقبال زیاد 
اهالی رسانه،مخاطبان و حتی سینماگران مختلف مواجه شد. 
با توجه به تجربه موفق این موضوع، امسال هم روابط عمومی 
جشنواره تصمیم گرفته تا علاوه بر انتشار بولتن مجازی 
هفتگی به عنوان یک تجربه جدید، همچنان بخش های نظیر 
فلاش بک،تصویر فجر و صدای فجر را در کانال داشته باشد 
که روز چهارشنبه همزمان با 17 ربیع الاول و ولادت با سعادت 
پیامبر اسلام نخستین برنامه صدای فجر در کانال تلگرامی و 

سایت جشنواره بارگذاری  شد.

تصویر و صدای فجر، در امتداد 
سال گذشته

آغاز آماده سازی پردیس ملت 
برای میزبانی از اهالی رسانه

بخـش »تجلی اراده ملـی« آخرین بار در زمـان دبیری علیرضا 
رضاداد در جشـنواره سـی و سـوم برگزار شـد و حالا پس از سه 
سـال قرار اسـت دوباره این بخـش با مدیریت مهـدی قربانپور 
احیـا شـود. امسـال بخـش »تجلـی اراده ملـی« بـا مشـارکت 
سـازمان های دولتی و غیردولتی در جشـنواره سی و ششم فیلم 
فجر برگزار می شـود و مهلت شـرکت در این بخـش، دهم دی 
مـاه 96 در نظـر گرفتـه شـده و این مهلت تمدید نخواهد شـد. 

هیئـت داوران هر سـازمان مشـتمل بر سـه نفر از کارشناسـان 
فرهنگـی و هنـری اسـت کـه در مراسـم اهـدای جوایز بخش 
تجلـی اراده ملـی که به صـورت جداگانه و با حضـور مقامات و 
روسـای سـازمان ها و نهادها برگزار خواهد شـد، نماینده هیئت 
داوران یـا بالاترین مقام سـازمان برای اهـدای جایزه در جایگاه 
حضـور خواهد یافـت و بیانیه های هیئـت داوران، تنها از طریق 
روابط عمومی جشـنواره در فضای رسـانه ای منتشر خواهد شد.

احیای بخش 
»تجلی اراده ملی« 

پس از سه سال
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یکـی از ویژگی هـای مراسـم رونمایـی از پوسـتر جشـنواره 
سی وششـم پخـش زنـده آن بـود. بـرای اولیـن بـار در تاریـخ 
برگـزاری جشـنواره مراسـم آغـاز بـه کار هیـات انتخـاب و 
رونمایـی از پوسـتر بـا قطع یک بخـش خبری، بصـورت زنده 
از شـبکه خبـر پخش شـد. این موضـوع جـدا از بازتاب مثبتی 
کـه در بیـن مـردم داشـت و بـرای اولین بار بصورت مسـتقیم 

در جریـان یـک بخـش از رویـداد ملـی جشـنواره فیلـم فجر 
قـرار گرفتنـد، در سـوی دیگـر نیز نشـان از همراهـی مدیران 
رسـانه ملی با جشـنواره فیلم فجـر در همین گام هـای ابتدایی 
دارد. همراهـی کـه بـه طـور قطع تا پایـان برگزاری جشـنواره 
سی وششـم می توانـد منجـر بـه ایجـاد شـور و نشـاط ملی در 
برپایـی بزرگترین جشـن ملی پیروزی انقلاب اسـلامی باشـد.

بـا پایــان مراسـم 
یــــــــی  نما و ر
از پوسـتر و انتشـار 
روابـط  توسـط  آن 
عمومـی، بلافاصله 
تـب اظهــار نظـر 
ی  کنش هــــا ا و
مختلـــــــف در 
فضـــای رسانه ای 
بـالا گرفـت. واکنش هایـی کـه از یـک سـو شـامل نظرهایی 
کامـلا مثبـت تـا نقدهایـی کامـلا منفی می شـد. موافقـان به 
طور مشـخص بازگشـت به طرح سـیمرغ اسـاطیری را بسـیار 
مثبـت ارزیابـی کردنـد اما مخالفان بـا طـرح موضوعاتی مانند 
کپـی بـودن کانسـپت، باعـث شـدند تـا حمیدرضـا بیدقی که 
پـس از جشـنواره 27، امسـال بـرای دومین بار طراحی پوسـتر 
را عهـده دار شـده در مصاحبـه ای عنـوان کند:» طرح پوسـتر، 
طـرح سـیمرغ اسـت کـه سـمبل ایـن جشـنواره بـه حسـاب 
می آیـد بـا ایـن تفـاوت کـه بیـان سـینمایی دارد. بـه واسـطه 
طیف هـای رنـگ منشـور هسـتند و از جـزء به کل رسـیده اند.
لایه هـای مختلف قطـرات آب روی هم قرار گرفته و تشـکیل 
سـیمرغ را داده اسـت. در مضامیـن عرفانـی داریـم که عقل و 
عشـق و منطق با سـه رنگ تلفیق می شـوند یعنـی ارغوانی و 
قرمـز و سـبز با این فرم سـیمرغ پرواز می کند؛ نظـر عرفا روی 

اوج گرفتن انسـان اسـت اما سمبلیک می گویند سـیمرغ پرواز 
می کنـد. او هرچقـدر اوج می گیـرد از تعلـق جدا می شـود و به 
بی رنگـی می رسـد و به مرکز وجـود )خداوند( ذوب می شـود«. 
البتـه برخـلاف ادعـای برخـی منابـع خبـری که مدعی شـده 
بودنـد ایـن طـرح در سـال های گذشـته نیـز ارائـه شـده بـود، 
بیدقـی در توضیـح ایـن موضوع نیز گفـت: ایـن مفهومی بود 
کـه مـا روز اول دربـاره آن بحث هـای زیـادی کردیـم و بعـد 
متوجـه شـدیم این رنگ هـا با رنگ هـای تفکیک نور منشـور 
هماهنـگ اسـت. ما از لحظـه ای که شـروع بـه زدن اتودهای 
مختلـف کردیـم تـا به نتیجه رسـیدیم یک مـاه تا یـک ماه و 
نیـم طول کشـید و اجـرای کار یـک هفته زمان برد. همیشـه 
نسـبت بـه کار آوانـگارد انتقـاد وجـود دارد؛ ما جـاده صاف کن 
هسـتیم تا خیلی از دوسـتان در مسـیر حرکت کنند.این پوستر 
جزئیات زیادی دارد و شـاید از آن دسـته پوسـترهایی باشـد که 
سـهل ممتنـع هسـتند یعنـی در نـگاه اول آسـان می آینـد اما 
اجـرای آن کار سـختی اسـت. یعنـی بـا یک حرکـت کوچک 
در قطـرات آب می توانـی معنـی آن را عـوض کنـی؛ حتـی 
رنگ آمیـزی آن هـا پیچیـده اسـت.چیزی کـه ناراحت کننـده 
اسـت، جنـس انتقادهـای منفی اسـت. نقد کوچه بـازاری جای 
نقـد آگاهانه را گرفته اسـت. ما کجا هسـتیم؟ وقتـی چند هزار 
نفـر زیر پسـت یک فوتبالیسـت معروف فحـش می دهند من 
چـه انتظـاری دارم پوسـترم خـوب نقـد شـود؟ انتقادهـا آنقدر 

برایـم مهم نیسـت کـه دغدغه فرهنگـی دارم.

رونمایی پوستر 
برای اولین بار؛

زنده در 
شبکه خبر

توضیحاتی برای پایان یک حاشیه
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گزارش تصویری

رونمایی ازپوستر و 
آغاز به کار هیات 

انتخاب
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گزارش تصویری

رونمایی ازپوستر و 
آغاز به کار هیات 

انتخاب

ری
ن باق

معی
س: 

عک
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گـــزارش

اتفاقی قابل تقدیــر
بدون شک، فیلم  مستند نقش مهمی در سینمای ایران ایفا می کند، 
زیرا که لحنی متفاوت و جسارتی بی پروا نسبت به فیلم های داستانی 
دارد. فیلم های مستند با ویژگی های منحصر به فرد، می تواند به 

بهترین شکل ممکن مخاطب را جذب کند. 
سینمای مستند در سال های اخیر رشد قابل توجه ای داشته است 
کند.  رقابت  سینمایی  فیلم های  کنار  در  می تواند  که  گونه ای  به 
بدون شک سینمای مستند با داشتن اِلمان هایی که در اختیار دارد، 
همچنین اگر جذابیت ها و عناصر دراماتیک را به چاشنی خود اضافه 
کند، می تواند مخاطب را به صورت هدف مند به سمت خود بکشاند. 

دیدگاه مستندسازان از حضور فیلم های مستند در 
بخش سودای سیمرغ؛ 

امسـال در سی و ششـمین دوره جشـنواره فیلم فجر آثار 
مسـتند در کنار فیلم های سـینمایی و در بخش سودای 
سـیمرغ داوری مـی شـوند کـه این اتفـاق در 
جشـنواره امسـال موافقان و مخالفانـی دارد. 
مطـرح  مستندسـاز  رشـتیان  سـعید 
کشـور، رقابت فیلم های مسـتند همـراه با 
دیگـر فیلم هـا را اتفـاق خوب قلمـداد کرد. 
او قابلیـت فیلم هـای مسـتند را بـالا می داند زیرا 
ورود بـه بخـش سـودای سـیمرغ باعث می شـود 
کـه حـوزه ای جدید همـراه با امکانـات و ظرفیت 

تولیـدی در فیلـم مسـتند ما باز شـود. 
البتـه از دیگـر موافقـان حضـور مسـتند در بخـش 
سـودای سـیمرغ، حسـام اسـامی اسـت کـه 
می گویـد: تغییـر بخش هـای جشـنواره در دوران و 
شـرایط گـذار اسـت و بـه نوعـی آزمـون و خطـا 
می کنـد. اگـر به گونه ای شـود که بخش مسـتند 
در جشـنواره بـه ثبـات برسـد، مطمئنـا شـرایط 

خوبـی بـرای مستندسـازان ایجـاد می شـود. 
مهمـی  نقـش  مسـتند  فیلـم   بـدون شـک، 
در سـینمای ایـران ایفـا می کنـد، زیـرا کـه 
لحنـی متفاوت و جسـارتی بی پروا نسـبت به 

 نقش مهم فیلم های مستند
در سینمای ایران
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گـــزارش

حسام اسلامی

سعید رشتیان

رامین حیدری فاروقی

فیلم هـای داسـتانی دارد. فیلم هـای مسـتند بـا ویژگی هـای منحصر بـه فرد، 
می توانـد بـه بهتریـن شـکل ممکـن مخاطـب را جـذب کنـد. 

برگـزاری رویـداد بـزرگ فرهنگی و هنـری همچون جشـنواره بین المللی فیلم 
فجـر، هـر سـاله مـورد آزمون و خطـا قـرار می گیرد تـا بتواند به ثبـات منظم و 
قابل توجه ای برسـد. با حضور مسـتند در بخش سـودای سیمرغ برخی معتقدند 

کـه جشـنواره باید به ثبات برسـد تا هنرمنـدان را دچار سـردرگمی نکند. 
بـر این اسـاس، بـه اعتقاد رامین حیـدری فاروقی، اگـر بخواهیم صاحب 
سـینما باشـیم، اگـر بـه بازارهـای جهانـی فکـر می کنیـم کـه راهی جـز آن 
نیسـت، بایـد همـه جوانـب و ظرفیت هـای سـینما را جـدی بگیریـم، یعنـی 
سـینمای مسـتند باید در جشـن و رقابت آیینیِ جشـنواره ملی سـینما حاضر 
باشـد. باید به سـینمای مسـتند فرصت برابـر بدهیم، تبلیـغ اش کنیم، تعریف 
اش کنیـم و فرصـت لازم را در اختیـارش بگذاریـم تـا از وابسـتگی تـام بـه 
تلوزیـون، عبـور کنـد و بـه رقابت بپـردازد و سـر پا بایسـتد اما ایـن به معنای 
کشـتی گرفتنِ اوزان پایین با فوق سـنگین نیسـت، نمی شـود هم برای این 

کـه ایـن عزیـز گرامی مصـدوم نشـود، در مسـابقات جدی شـرکت نکند.
همچنین، سـینمای مستند و داسـتانی و احوال بسیار نزدیک و گاهی تفکیک 
ناشـدنیِ گونه های مُرکب سـینمای امروز، یعنی نیاز بیشـتر به معاشرت همه 
سـینماگران و فهـم مشـترک از وضعیت موجود و امکانـاتِ ممکن.پس، خوب 

اسـت که سینمای مسـتند وارد بخش سودای سـیمرغ می شود.
اگـر آزادی عمـل و فرصت لازم را در اختیار سـینمای مسـتند بگذاریم تا وجوه 
تخصصـی اش در زمینـه نقـد و تبلیـغ و خبر، شـکل بگیرند، این مسـتندهای 
واقعـیِ دارای دسترسـی بـه جنبه هـای مختلـف واقعیـت، از پس هـر رقابتی 

بر مـی آید.

همه جوانب و ظرفیت های سینما 
را جدی بگیریم
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پـــــرونده

بـا ســعه صـــدر بـه 
طراحان و گرافیسـت ها 

اعتمـــاد کنیم
بهــزاد خورشــــیدی طـراح پوسـتر 
بیسـت وپنجمین جشـنواره فیلم فجر بـوده و 
دربـاره اظهارنظـرات پی درپی طراحی پوسـتر 
جشـنواره فجر، می  گوید هر سـاله بـا طراحی 
پوسـتر جشـنواره فیلم فجر، اتهامات از سوی 
می شـود.  سـرازیر  مخاطبـان  و  منتقـدان 
پوسـتر هـر کیفیتـی داشـته باشـد بـاز مـورد 
نقـد قـرار می گیـرد. بـه نظـر می رسـد کـه 
ایـن اظهارنظـرات دربـاره پوسـتر جشـنواره 
فجـر دیگـر نقد نیسـت بلکـه میان رسـانه ها 
و مـردم عـام تبدیـل به مجادله شـده اسـت. 
بدون شـک، این نقادی ها از رسـانه ها شـروع 
می شـود. گویـی کـه می خواهند چیـزی را در 

اتفاق مثبت؛ بازگشت 
به نماد سیمرغ 

هنر  و  آن  از  تلفیقی  و  گرافیک  هنر  از  گونه ای  پوستر 
تبلیغات است. ما می توانیم سرچشمه پوستر را در دوران 
آشوری، بابلی و ایرانی جستجو کنیم که در گذشته پوستر 
ابعاد  در  کاغذی  صفحات  می کردند.  تعریف  این گونه  را 
بزرگ که بر روی آن نوشته، طرح، نقاشی و دیگر آثار هنری 

کشیده می شد. 
در عصر حاضر پوستر به عنوان رسانه تامل برانگیز، قابل 
تحلیل و بررسی است و می توان آن را به عنوان اثر هنری 
قلمداد کرد. البته تمام پوسترها را نمی توان در قالب آثار 
هنری به حساب آورد زیرا گاها برای اطلاع رسانی در یک 
بازه زمانی خاص طراحی می شود که از لحاظ هنری عمیق و 
بدون تاریخ انقضا نیست. با نزدیک شدن به رویداد مهم 
فرهنگی ـ هنری سی وششمین جشنواره فیلم فجر، درباره 
پوستر امسال،ویژگی ها، نقدها و سختی های طراحی پوستر 
نظرات و دیدگاه 3 سینماگر و هنرمند گرافیست  را جویا 

شدیم. 

3 دیدگاه درباره پوسترسی وششمین جشنواره فیلم فجر 
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پـــــرونده

در طراحی پوستر 
یک جشنواره 

مهم ترین امری 
که طراح باید 

به آن توجه کند 
برقراری ارتباط 
کامل بین ایده 

و اجرا با موضوع 
جشنواره است. 
زمانی که طراح 
بتواند این دو 

موضوع را بهم 
مرتبط سازد 
بدون شک اثر 

قابل قبولی را خلق 
می کند

پوسـتر کشـف کننـد به محـض دیـدن آن می گویند یافتـم! یافتـم! که طرح 
پوسـتر از کجا آمده اسـت، یا اینکه طرح چرا به این شـکل و شـمایل درآمده 
یـا چـرا طراح پوسـتر ضعیف عمل کرده اسـت. کاش با سـعه صدر به طراحان 
و گرافیسـت ها اعتمـاد کنیـم و بگذاریـم خلاقیـت خـود را بـه اجـرا بگذارند.

اتفاق مثبت؛ بازگشت به نماد سیمرغ 
طاها ذاکر که طراحی پوسـتر دوره سـی و سـوم را عهده دار بـوده هم درباره 
پوسـتر جشـنواره فجر می گوید: عده ای اشـاره کردندتصاویر پوسـتر جشـنواره 
در دیگر آثار گرافیکی هم دیده می شـود،به اعتقاد من حرف درسـتی نیسـت. 
ببینید این سـبک تصویرسـازی دیجیتال اسـت که لزوما اگر هر کسـی از آن 

اسـتفاده می کند، کپی نکرده اسـت. 
هماننـد ایـن می ماند که هر کسـی در طراحی خـود از مثلث اسـتفاده می کند 
گرافیسـتی دیگـر اجازه نـدارد از مثلث در اثـر خود بهره ببـرد. اظهار نظر کپی 
بـودن پوسـتر جشـنواره، بـه حرف هـا و سـخن های رسـانه های مجـازی زرد 
برمی گـردد کـه بـدون هیـچ گونه نـگاه کارشناسـی صرفـا به این حـرف که 

طرحـی شـبیه به طـرح دیگر اسـت در مـورد نقدها تصمیـم می گیرند.
برنده سـیمرغ بلورین بهترین پوسـتر فیلم در سـی و پنجمین جشـنواره فیلم 
فجراسـتفاده کـردن از نمـاد سـیمرغ را اتفـاق خـوب می داند او معتقد اسـت، 
اتفـاق خوبـی که در پوسـتر امسـال رخ داده،برگشـتن به نماد سـیمرغ اسـت. 
خوشـبختانه نمـاد جشـنواره فیلم فجر، بـا تغییر مدیریـت عوض نشـده، زیرا 

سـیمرغ نمـاد اسـاطیری اسـت و ایـن اتفاق خوبـی را رقـم می زند. 
البته موضوع این اسـت که چه سـبک و سـیاقی را برای تصویرسـازی سیمرغ 
انتخـاب کنیم. حمیدرضا بیدقی سـال های گذشـته این کار را بـا مونتاژ کردن 
تعـداد زیادی پرنده از داسـتان معروف عطار سـیمرغی سـاخت کـه جذاب هم 
بود. امسـال هم همین کار را با تشـکیل قطره های آب انجام داد، که اشـکالی 

بـرای آن نمی توان متصور شـد. 

توجه به الِمان سـیمرغ و نگاه ارتیستیک 
به آن در پوستر

در طراحـی پوسـتر یـک جشـنواره مهم تریـن امـری کـه طـراح بایـد بـه آن 
توجـه کندبرقـراری ارتبـاط کامل بیـن ایده و اجرا با موضوع جشـنواره اسـت. 
زمانـی کـه طـراح بتوانـد ایـن دو موضـوع را بهـم مرتبـط سـازد بدون شـک 
اثـر قابـل قبولـی را خلـق می کنـد. مهـدی کرم پور فیلمسـاز در ایـن باره 

معتقد اسـت،طراحی پوستر امسـال نسبت به 
سـال های گذشـته حرکـت رو به جلو داشـته 
و برگشـتن الِمـان سـیمرغ بـه پوسـتر و نگاه 
ارتیسـتیک بـه نمـاد جشـنواره اتفـاق بسـیار 

خوبـی را رقم زده اسـت. 
همچنیـن، با توجه به شـبکه های گوناگون در 
اینترنت، همه افراد خودشان را مرجع و صاحب 
اندیشـه و نظر می دانند و در مـورد موضوعات 
تخصصـی اظهارنظرهای غیرتخصصی انجام 
می دهند. مشـکل اصلـی در طراحـی  آرم ها و 
پوسـترها در ایران همواره این اسـت که نشات 
گرفتـه از طرح های دیگری باشـد اما همیشـه 
با مشـکل اصلی تـر یعنی بدسـلیقگی در اجرا 
و نگاه مواجه هسـتیم. به معنـای واقعی کلمه 
باید بگویم امسـال بعد از سـال ها بدسـلیقگی 
حرکـت رو به جلو داشـتیم و سـلیقه خوبی به 
پوسـتر اضافـه شـده اسـت. کرم پـور در ایـن 
زمینـه می گویـد، اگـر در ایـران بخواهیـم به 
تمـام نقطه نظرهایافرادبـه خصـوص در مورد 
مقـولات ملـی و رویـداد فرهنگـی ـ هنـری 
جشـنواره فیلم فجر گوش بدهیـم، با توجه به 
تکثـر آراء و بحـران اظهارنظرهـا کـه در ایران 
وجـود دارد و همـه خودشـان را صاحب نظـر 
می داننـد بـه ایـن نتیجـه مـی رسـیم کـه 
واکنشـی بـه نقدهـا انجـام ندهیـم. زیـرا هر 
شـخصی ایـن احسـاس را دارد طنابـی که در 
دسـتش هسـت را به سمت خود بکشـد. باید 
بـه این امر برسـیم کـه منتقـدان و مخاطبان 
طرح گرافیکـی، امر زیبایی شناسـی بصری را 
بیشـتر بشناسـند و در اظهارنظرات و نقدهایی 
بیشـتری  تخصـص  می دهنـد  انجـام  کـه 
بـه خـرج دهنـد. متاسـفانه نقدهایـی کـه به 
پوسـترهای جشـنواره بـه خصوص جشـنواره 
فیلـم فجـر می شـود گاه بـه ناحـق و بـه دور 

از نقادی کارشناسـانه اسـت. 

مهدی کرم پورطاها ذاکربهزاد خورشیدی
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سیمرغ را نمی توان 
از سنگ، برنز، 
فولاد، چدن یا 
چوب ساخت 

سیمرغ یک مفهوم 
است، سیمرغ 

یک مرغ نیست 
که بتوان آن را 
تبدیل به حجم 
کرد. هر وقت 

خواستند آن را به 
حجم تبدیل کنند 
یا شبیه خروس 
شده یا طوطی و 
بلبل، سیمرغی 
که در آثار عطار، 
فردوسی، حافظ و 
مولانا است، فقط 
می تواند بلوری 

باشد.

 در تاریخچه پوسـترهای جشنواره 
شـما با طراحــــی 7 پوســـتر در 
بین سایر هنرمنـــدان گرافیــست، 
رکورددار هسـتید. از تجربه نخستین 
طراحـــی پوســـتر بگویید و اینکه 
چگونـه ســـیمرغ در گـذر زمان به 
عنوان نمـــاد جشـنوره تثبیت شد؟
سال 61 که اولین جشنواره فیلم فجر برگزار 
شد، نشان)لوگو( توسط شخص دیگر طراحی 
شد. برای دوره هفتم تصمیم به طراحی نشان 
جدید گرفته شد که من آنرا، طراحی کردم که 
تندیس)سیمرغ  قالب  در  نشان  این  شد  قرار 
بلورین( به برگزیدگان اهدا شود و در نهایت 
تندیس سیمرغ بلورین را با محوریت همین 

نشان ساختیم. سیمرغ در نشست های مکرری که در بنیاد فارابی برگزار شد 
به تصویب رسید. 

بلوریـــن می شد چراکه  باید  برای سیـــمرغ داشتیم حتما  تعریفی که  در 
سیـــمرغ را نمی توان از سنگ، برنز، فـــولاد، چدن یا چوب سـاخت. سیمرغ 
یک مفهوم است، سیمرغ یک مرغ نیست که بتوان آن را تبدیل به حجم کرد. 
هر وقت خواستند آن را به حجم تبدیل کنند یا شبیه خروس شده یا طوطی و 
بلبل، سیمرغی که در آثار عطار، فردوسی، حافظ و مولانا است، و براساس تعاریف 

اساطیری فقط می تواند بلورین باشد.
در نهایت پس از جشنواره هفتم که سیمرغ به عنوان تندیس و نشان جشنواره 
به تثبیت رسید؛ برای سال هشتم با طرح مرحوم ممیز در پوستر نیز نقش بست 
و دوره نهم که خودم طراحی پوستر را برعهده داشتم برای اولین بار سیمرغ به 

عنوان نماد اصلی پوستر مورد استفاده قرار گرفت.
 بـا توجـه به اینکه طراح لوگو، جلد کتاب و پوسـتر هسـتید و 
از طرفی در نقاشـی و عکاسـی دسـتی بر آتش دارید، به اعتقاد 

پـــــرونده

لزوم حفظ 
هویت ایرانی برای 

جشنواره ملی
با توجه به عصر حاضر و پیشرفت تکنولوژی، کار گرافیست برای خلق اثر هنری 
بسیار سخت شده است. هنرمند گرافیست باید به نوعی حساسیت کاری داشته 
باشد و از اثرش مراقبت کند تا منتفدان ایرادی به اثرش نداشته باشند و او را 

متهم به کپی برداری نکنند. 
ابراهیم حقیقی هنرمند با تجربه گرافیست کشورمان، عضو انجمن تصویرگران 
کودک، انجمن بین المللی طراحان گرافیک )AGI(، انجمن صنفی طراحان گرافیک 
ایران، انجمن فیلمسازان مستند ایران، عضو کانون طراحان و مدیران تبلیغات 
سینمای ایران و همچنین عضو هیئت مدیره انجمن صنفی طراحان گرافیک ایران و 

عضو هیئت مدیره خانه سینما است. 
حقیقی خالق و طراح سیمرغ به عنوان نشان اصلی جشنواره فیلم فجر و رکورددار 
طراحی پوستر به شمار می رود و برای اولین بار خود او در جشنواره نهم سیمرغ را 

به عنوان نماد اصلی در پوستر مورد استفاده قرار داد.
با این هنرمند و گرافیست برجسته درباره تولد سیمرغ، ویژگی های طراحی پوستر 

جشنواره ها و تفاوت های آن با دیگر مقولات هنری گفتگو کردیم.

با ابراهیم حقیقی خالق نشان سیمرغ و رکورددار طراحی پوستر جشنواره فیلم فجر
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بدون شک اگر 
جشنواره ای در 
ایران برگزار 
می شود و 

شخصیت ملی 
دارد پوستر آن 

باید دارای روحیه 
ایرانی باشد. حال 
اگر جشنواره ای، 
که در کشور 

شرقی یا غربی 
است باید تلفیق 
روحیات ایرانی و 
آن کشور را هم 
داشته باشد اما 

محتوای پوستری 
که برای جشنواره 

ملی طراحی 
می کنیم باید دارای 
هویت ایرانی باشد 

زیرا بهتر است 
لباس ما هم برای 
آن قامت دوخته 

شود.

شـما طراحی پوسـتر با دیگر مقولات هنری چـه تفاوتی دارد؟ 
آیـا می توان پوسـتر را در قالب آثار هنری قـرار داد؟ 

تفاوت اصلی میان دو رفتار هنرمند، که اثری خلق می کند همانند نقاشی،در این 
است که مبتنی بر سفارش نیست اما اثر گرافیکی از درون سفارش برمی خیزد. 
باید به طراح گرافیک از سوی سفارش دهنده، سفارش داده شود تا طراح آن 

اثر را تولید کند. 
لزوما هر اثـــری که به عنوان پوســـتر تولید می شود، در دسته آثار هنری قرار 
نمی گیرد. تمام پوسترهایی که تولید می شوند عنوان پوستررا دارند اما اثر هنری 
نیستند. مثال آشکار در این زمینه این است که پوسترهای تولیدات اخیر فیلم های 
سینمایی یا سینمای خانگی به ویترین بقالی های تهران تبدیل شده و پشت 
شیشه سوپر مارکتی ها نصب شده است، شاید عنوان پوستر را بتوان به آنها نسبت 
داد، اما اثر هنری نیستند. در حالی که نقاشی ازهمان ابتدا به قصد اثر هنری خلق 

می شود. این تفاوت اصلی میان خلق نقاشی و طرح پوستر است. 
در درجه بعدی باید ببینیم که گرافیست چه نوع ساخت و ساز و ارائه ای برای اثر 
خود انجام می دهد و نشان دهد که تا چه اندازه می تواند با طرح گرافیستی اش 
اثرگذار باشد. هر اندازه خلاقیت در اثر گرافیست موج بزند، بدون شک اثرش 

هنرمندانه تر خواهد بود. 
 بـرای بـرون رفـت از ایـن معضـل کـه گفتیـد باید 

چـه کار کـرد تـا بتوانیـم پوسـتر را در قالـب اثر 
هنـری بیاوریـم و جایـگاه خوبی بـرای آن قائل 

؟ یم شو
را  او  همه  و  است  تجربه  با  و  که خلاق  طراحی  قطعا 
برای  که  دستمزدهایی  با  کارش  سطح  می شناسند، 
قابل  شود  نصب  باید  بقالی  در  فیلم  تولیدات  پوستر 
مقایسه نیست. اما می بینیم در حوزه طراحی پوستر تئاتر 

دارند.  خلاق تری  طرح های  دارد،  کمی  دستمزد  اینکه  با 
برای اینکه سفارش دهندگان تئاتر و مخاطبانش فرهیخته تر 

هستند و به فروش فیلم ها و سی دی ها نیازی ندارند تا 
طرح را دچار سلیقه عوامانه کنند. خلاقیت آنان 

به علت بالا بودن سواد بصری مخاطب است. 
پوستر جشنواره  تفاوت طراحی   

و دیگر پوسترها در زمینه فیلم و 
تئاتر در چیست؟ 

طراحی پوستر آثار هنری برای 
گرافیست هیچ فرقی نمی کند 
برای این که او با محتوایی 
سرکار دارد که من اسمش 
و  می گذارم  اولیه  متن  را 
طراح ناگزیر است براساس 

در  ثانویه  متن  اولیه،  متن 
یا  کند  را طراحی  تصویر  حوزه 

متن ادبی را به جلد کتاب یا پوستر، یا متنی 
را به فیلم سینمایی تبدیل کند یا اینکه یک 
سفارش برای جشنواره را به عنوان واحد 
تصویری تازه خلق کند. تفاوت اینها در 
ماهیت سفارش است بدون شک طراحی 
پوستر برای نمایش شکسپیر با طرح 

کیک شکلاتی متفاوت خواهد بود.

جشنواره ها  پوستر  طراحی  برای   
با توجه  فیلم فجر،  همانند جشنواره 
دارد،  جهانی  مدیوم  سینما  اینکه  به 
از  چگونه  باید  پوســتر  طرح  در 
مولفه های ایرانی استفاده کرد تا برای 
مخاطبان غیرایرانی ملموس تر و قابل 

فهم باشد؟
برگزار  ایران  در  جشنواره ای  اگر  بدون شک 
می شود و شخصیت ملی دارد می بایست که 
پوستر دارای روحیه ایرانی باشد. اگر جشنواره ای 
در کشور شرقی یا غربی برگزار می شود باید 
تلفیق روحیات ایرانی و آن کشور را هم داشته 
باشد اما درباره محتوای پوســتری که برای 
جشـــــنواره ملی طراحــــی می کنیم باید 
هویت ایرانی گنجانده شود و بهتر است لباس 

ما هم برای آن قامت دوخته شود. 
 .

پـــــرونده
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 بــا توجـــه بــه تجربـــــه  دور و 
درازی کــه در حوزه هــــــــای 
بازیگـــــری و اجرایــی جشــنواره 
ــم  ــته اید، فیل ــر داش ــم فجــ فیل
ــد  ــه ح ــا چ ــالها ت ــن س ــر ای فج
ــت  ــی اس ــه دوره هایــ ــبیه ب ش
کــه کار خــود را تــازه در ســــینما 

ــد؟ ــروع کرده بودیـ شـ
جشــنواره فیلــم فجــر از دوره هــای ابتدایــی 

برگــزاری خــود تــا امــروز، تغییــرات زیــادی را تجربــه کرده اســت. 
ــر از  ــم فجــر هــم متاث ــر گذاشــته و فیل ــر ســینما اث تحــولات اجتمــاع ب
ــنواره  ــگاه جش ــر جای ــا تغیی ــان ام ــن می ــت. در ای ــر کرده  اس ــینما تغیی س
ــی محســوب  ــل تامل ــم و قاب ــا موضــوع مه در ســبد فرهنگــی خانواده ه
ــت  ــم تح ــنواره  ه ــت و جش ــال تغییراس ــه در ح ــا جامع ــود. طبیعت می ش
امــا جشــنواره همیشــه می توانــد جایــگاه  قــرار می گیــرد.  تاثیــر 
عزت منــدی را در ســبد فرهنگــی جامعــه داشــته باشــد و مــردم منتظــر 
ــمت،  ــن قس ــه در ای ــت ک ــن درحالی اس ــند. ای ــزاری آن باش ــاز برگ آغ
ــوان  ــه عن ــم . ب ــل می بینی ــای قب ــه دوره ه ــاوت محسوســی نســبت ب تف

گفت و گــو

جامعه را به تب جشنواره دچار کنیم 
کارنامه حرفه ای»علیرضا شجاع نوری« علاوه بر بازیگری و تهیه کنندگی، عضویت او در هیات انتخاب، داوری و 
امور اجرایی جشنواره فیلم فجر را هم ثبت کرده است.او یکی از رکوردداران حضور در هیات انتخاب جشنواره 
فیلم فجر با 6 حضور است و یک دوره هم به عنوان داور در بخش سودای سیمرغ حضور داشته تا به عنوان یک 

سینماگر حضور پررنگی را در ادوار مختلف جشنواره فیلم فجر تجربه کرده باشد.
به بهانه تجربه ارزشمند شجاع نوری از حضور در هیاتهای انتخاب دوره های مختلف و نقطه نظراتش در ارتباط با 
جایگاه جشنواره فیلم فجر، در نخستین بولتن سی و ششمین جشنواره فیلم فجر، با این هنرمند و تهیه کننده 

سینما گفتگو کردیم.  

با علیرضا شجاع نوری درباره جشنواره فیلم فجر و اهمیت آن در جامعه
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جشنواره فیلم فجر 
در سالهای گذشته 
تا این حد مورد 
هجمه ارگان ها، 

سازمان ها و 
نهادهای مختلف 
قرار نمی گرفت. 

جشنواره فیلم فجر 
با احتیاط برگزار 

می شود. محتاط از 
این بابت که مبادا 
شیر خفته ای را در 
جایی بیدار کند و 
نعره او جنگل را 

به هم بریزد.

ــدان  ــی از علاقه من ــنواره صف های ــب های جش ــش ش ــال ها پی ــال، س مث
ــتادند و  ــینما می ایس ــزرگ س ــالن های ب ــل س ــه مقاب ــاد دارم ک ــه ی را ب
منتظــر بــاز شــدن گیشــه، خریــداری بلیــط  و دیــدن  فیلم هــا بودنــد کــه 
امــروزه خبــری از آن صف هــا نیســت... البتــه بخشــی از ایــن قضیــه بــه 
دلیــل فــروش اینترنتــی بلیــط و باقــی ابزارهایــی اســت کــه در ســال های 
ــردم از  ــم اســتقبال م ــد بپذیری ــه هــر حــال بای ــا ب ــج شــده ام ــر رای اخی
جشــنواره فیلــم فجــر در آن ســال ها بیشــتر از امــروز بــود. اســتقبالی کــه 
حتــی از فیلم هــای خارجــی حاضــر در جشــنواره هــم صــورت می گرفــت. 
ــنواره  ــه جش ــب ب ــگاه مخاط ــاوت ن ــوده تف ــه مفق  حلق

ــد؟ ــش می دانی ــدام بخ ــر را درک ــم فج فیل
دلایــل متنوعــی در ایــن زمینــه وجــود دارد؛ آن دوران رســانه های 
مجــازی و مــوازی ســینما بــه شــکل امــروزی ظهــور نکــرده بــود. فقــط 
دســتگاه ویدئــو بــود کــه آنچنــان قــدرت رقابــت بــا ســینما را نداشــت و 
ــد.  ــه ســالن ســینما می رفتن ــد ب ــم  باکیفیــت بای ــدن فیل ــرای دی مــردم ب
ــوف  ــط معط ــاگران فق ــه تماش ــده اند و توج ــوع ش ــانه ها متن ــون رس اکن
بــه ســینما و جشــنواره نیســت. حــالا دیگــر کســی نصــف شــب مقابــل 
ــدارد بایســتد، چــون از  ســالن ســینما صــف نمی ایســتد و لزومــی هــم ن
ــود را  ــط  خ ــل بلی ــد از قب ــازی می توان ــای مج ــن  و دنی ــق اپلیکیش طری

ــد. ــداری کن خری
ــل  ــازی و قاب ــانه های مج ــازار رس ــق ب ــته ازرون  گذش
دســترس کــه قطعــا در جایــگاه خــود مخاطــب را مجــذوب 
کــرده، فکــر می کنیــد چــه تفاوت هایــی در دغدغــه  مــردم 
نســبت بــه اســتقبال از جشــنواره فیلــم فجــر ایجــاد شــده  

اســت؟
ــردم نســبت  ــه م ــردم، دغدغ ــاره ک ــه اش ــا همانطــور ک  قطع
ــانه  های  ــه رس ــت ؛ اگرچ ــابق نیس ــد س ــنواره مانن ــه جش ب
ــذب  ــان را ج ــد و مخاطب ــش می رون ــدرت پی ــا ق ــر ب دیگ
ــد  ــم بای ــر ه ــم فج ــنواره فیل ــرای جش ــا ب ــد ام می کنن
ــور  ــرای حض ــه ب ــه جامع ــت ک ــر گرف ــی درنظ تمهیدات
در آن دغدغه منــد و کنجــکاو باشــد. در ســال های 
ــم فجــر  ــب حضــور در فیل گذشــته حــال و هــوا و ت
ــن  ــه نظــر می رســد ای ــون ب ــا اکن ــود ام ــر ب بی نظی
ــاز  ــاید ب ــا ش ــده، ام ــر ش ــال کمرنگ ت ــور و ح ش
ــه  ــه نســبت ب ــب را در جامع ــن ت ــوان ای ــم بت ه
ــوع  ــرد. از ســویی دیگــر، تن جشــنواره ایجــاد ک
تولیــدات دیجیتالــی زیــاد شــده و ســینما محدود 
ــه در جشــنواره  ــه فیلم هــای محــدودی کــه ب ب
ــت. آن دوران  ــود، نیس ــه می ش ــر ارائ ــم فج فیل
نزدیــک بــه 100 فیلــم در ســال تولیــد می شــد 

کــه برخــی از آنهــا قابلیــت حضــور در جشــنواره 
ــن  ــور میانگی ــر به ط ــال حاض ــا درح ــت ام را داش

ــن)!(  ــی کــه اصطلاحــا روی زمیــن و زیرزمی تولیدات
ســاخته می شــود، بیــش از ایــن حرف هاســت و 

ســفره تولیــدات نمایشــی گســترده  شــده  اســت. پــس 
حــالا بهتــر ایــن اســت تمهیداتــی اندیشــیده  شــود کــه 
ــدا  ــاد شــده، کیفیــت هــم افزایــش پی ــت زی اگــر کمی

کنــد.

 بــه کیفیــت فیلم هــای جشــنواره 
ــای  ــر فیلم ه ــد، اگ ــاره کردی اش
حاضــر در جشــنواره فیلــم فجــر را 
بــه مثابــه محتــوا در نظــر بگیریــم، 
مــوارد زیــادی بــر جهت دهــی 
ایــن محتــوا اثرگذار اســت، شــاید 
هیــات انتخــاب یکــی از ایــن موارد 
ــاب را  ــات انتخ ــش هی ــد. نق باش
ــه  ــطحی  ک ــن س ــوان اولی ــه عن ب
ایــن محتــوا را ارزیابــی و انتخــاب 
می کنــد، در قــوی و ضعیــف بــودن 

ــد؟ ــه می بینی ــنواره چگون جش
فیلم فجــر ســالهای گذشــته  جشــنواره 
ــا،  ــه ارگان ه ــورد هجم ــد م ــن ح ــا ای ت

گفت و گــو
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برای من حضور 
در فیلم محمد از 
نظر حرفه ای و 

باورهای شخصی 
تجربه دلنشینی 

بود.مدتی، 
حدود ده ماه با 

علاقه مندی هایم 
زندگی کردم و در 
دنیای حرفه ای با 
افرادی که همیشه 
آثار و همکاری 
با آنها را دوست 
داشتم کار کردم. 
روز به روز حضور 
در این فیلم برای 
من تجربه جدید 
و آموزش از نوع 

تخصصی بود.

ســازمان ها و نهادهــای مختلــف قــرار 
ــف  ــری مختل ــای فک ــت. گروه ه نمی گرف
ــد  ــل بودن ــرام قائ ــینما احت ــه س ــبت ب نس
ارشــاد  وزارت  تصمیم گیری هــای  بــه  و 
درحــال  می دادنــد.  نشــان  پایبنــدی 
حاضــر ایــن احتــرام خیلــی کمرنــگ 
شــده، بنابرایــن جشــنواره فیلــم فجــر 
ــاط از  ــود. محت ــزار می ش ــاط برگ ــا احتی ب
ــه ای را  ــیر خفت ــادا ش ــه مب ــت ک ــن باب ای
ــگل را  ــره او جن ــد و نع ــدار کن ــی بی در جای

بــه هــم بریــزد. بــر همیــن اســاس، ســایه 
ــاده  ــات انتخــاب افت ــن نگــرش روی هی ای
و همــه اجــزای دیگــر را تحــت تاثیــر 
ــم  ــنواره فیل ــا جش ــت. طبیعت ــرار داده  اس ق
فجــر آرام برگزارمی شــود و بــه جایــی 
ــنواره  ــی در جش ــلا فیلم ــه مث ــد ک می رس
از  می گیــرد،  قــرار  کم توجهــی  مــورد 
تــرس اینکــه مبــادا نظــر ارگان یــا طیفــی 
ــه،  ــینما انداخت ــود را روی س ــایه خ ــه س ک
مخــدوش کنــد. درحــال حاضــر ســایه های 
ــان روی  ــف، چن ــای مختل ــادی از جاه زی
ســر ســینما و وزارت ارشــاد پهــن شــده اند 

کــه ایــن جشــنواره امــروز بــه  ســختی ادامــه حیــات می دهــد و خــود را 
ــد  ــان ســر و صــدا کن ــد آنچن ــل نمی توان ــن دلی ــه همی ــرد و ب ــو می ب جل
ــاز  ــد و جریان س ــز باش ــه بحث برانگی ــد ک ــرار ده ــود ق ــی را در خ و فیلم

ــد. باش
ــم فجــر  ــوان جشــنواره فیل ــه می ت ــد چگون  فکــر می کنی
را در عیــن ضابطه منــد بــودن بــه دور از ایــن حواشــی قــرار 

داد کــه از حیــث حرفــه ای، منزلــت خــود را حفــظ کنــد؟
ــوان یکــی از  ــال پاســخ می دهــم؛ مــن به عن ــک مث ــا ی ــن ســوال را ب ای
ــدری«  ــه پ ــم »خان ــدن فیل ــه دی ــق ب ــوز موف دســت اندرکاران ســینما هن
ــی از  ــم و خیل ــن فیل ــم ای ــر می کن ــه فک ــن درحالی اســت ک ــده ام، ای نش

فیلم هایــی کــه بــه دلیــل بایــد  و نبایدهــای مرســوم موفــق بــه حضــور 
ــش در  ــکان نمای ــت ام ــر اس ــوند، بهت ــر نمی ش ــم فج ــنواره فیل در جش
جشــنواره بــه آنهــا داده  شــود و مــورد داوری هــم قــرار گیرنــد و اگــر لازم 
ــه  ــات در مرحل ــن تصمیم ــتند، ای ــزی هس ــرای ممی ــری  ب ــه تصمیم گی ب
اکــران عمومــی و دریافــت پروانــه نمایــش اتخــاذ شــود. شــاید بهتر باشــد 
ــا را  ــاد فیلم ه ــای ارش ــر از ممیزی ه ــرف نظ ــن ص ــی امی ــات انتخاب هی
ببیننــد، وارد جشــنواره کننــد و در صورتــی کــه فیلم هــا نیــاز بــه بازنگــری 
از دیــد ممیــزی دارنــد، شــورای بازبینــی بعــد از جشــنواره آنهــا را مــورد 
بازبینــی قــرار دهنــد. درحــال حاضــر ایــن اتفــاق نمی افتــد، فیلم هــا اول 
ــد  ــوند و بع ــا رد می ش ــه ممیزی ه ــد و از هم ــش می گیرن ــه نمای پروان

ــه نمایــش گذاشــته می شــوند.  ــرای مخاطــب  جشــنواره ب ب
جشــنواره محلــی اســت کــه فیلم هــا صــرف نظــر از ایــن مــوارد مــورد 

گفت و گــو
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ــد  ــا بای ــود، قطع ــت نش ــتباه برداش ــه اش ــد. البت ــرار می گیرن ــاوت ق قض
ضوابــط مشــخصی بــرای تولیــد و ورود فیلم هــا بــه جشــنواره اعمال شــود 
کــه از طریــق هیــات انتخــاب امیــن، کارشــناس، خبــره و صالــح بــرای 
نمایــش محــدودی کــه فیلم هــا در جشــنواره دارنــد، انتخــاب  شــوند. امــا 
بایــد در نظــر داشــت، دیــدگاه مخاطــب جشــنواره فیلــم فجــر بــا عمــوم 
جامعــه متفــاوت اســت، ایــن افــراد کســانی هســتند کــه بیننــده حرفــه ای 
ســینما و دســت اندرکار ایــن هنــر هســتند، بنابرایــن درجه بنــدی ممیــزی  
ــا  ــوام باشــد. فیلم ه ــرای ع ــدی ب ــل درجه بن ــد مث ــراد نبای ــن اف ــرای ای ب
ــا نگاهــی ملــی و فرهنگــی نمایــش داد و بــه  را می تــوان در جشــنواره ب

بازگشــت اســتقبال و تــب و تــاب جشــنواره کمــک کــرد. 

ــه حضــور در  ــی هســتید کــه تجرب   شــما جــزو بازیگران
ــران را داشــته  ــی ســینمای ای ــم فاخــر تاریخی-دین دو فیل
ایــد کــه بــرای روزواقعــه موفــق بــه دریافــت ســیمرغ هــم 
شــده ایــد بــا توجــه بــه حضــور در فیلم هــای »روز واقعــه« 
ــگاه  ــاره جای ــما درب ــدگاه ش ــول الله )ص(« دی و »محمدرس
ــران  ــینمای ای ــی در س ــی دین ــم فاخرتاریخ ــدات فیل تولی

چیســت؟  
بــرای مــن حضــور در فیلــم »محمــد رســول الله)ص(« از نظــر حرفــه ای 
ــا  ــاه ب ــی، حــدود ده م ــود. مدت ــه دلنشــینی ب و باورهــای شــخصی تجرب
علاقه مندی هایــم زندگــی کــردم و در دنیــای حرفــه ای بــا افــرادی 
کارکــردم کــه همیشــه آثــار آنهــا را دنبــال می کــردم و همــکاری بــا آنهــا 
را دوســت داشــتم. روز بــه روز حضــور در ایــن فیلــم بــزرگ، بــرای مــن 

تجربــه جدیــد و آمــوزش از نــوع تخصصی 
بــود.

ــی  ــت فرهنگ ــش مدیری ــفانه در بخ متاس
مطلوبــی  عملکــرد  فاخــر  محصــولات 
دیــده نمی شــود. پرداختــن بــه موضوعــات 
دینــی و دفــاع مقــدس بــه جایــی رســیده 
ــاخت  ــه س ــل ب ــی تمای ــا کس ــه تقریب ک
ــازه کار  ــر ت ــدارد مگ ــی را ن ــن فیلم های چنی
ــد!  ــتفاده کن ــت اس ــد از ران ــد و بخواه باش
ــه  ــوان متوج ــاری می ت ــگاه آم ــک ن ــا ی ب

شــد، نخســتین اثــر خیلــی از فیلمســازهایی 
کــه هنــوز به درســتی جایــگاه خــود را 
ــی اســت  ــای مذهب ــد فیلم ه ــدا نکرده ان پی
بعــد  و  نــدارد  تماشــا کردن  ارزش  کــه 
ــم،  ــگاه می کنی ــه ن ــردان را ک ــه کارگ رزوم
می بینیــم کــه او گفتــه مــن بــه ایــن 
ــن  ــردم. م ــتم و کار ک ــوع ارادت داش موض
فکــر می کنــم تولیــد فیلــم تاریخــی و 
ــاز  ــت و فیلمس ــه اس ــد تجرب ــی نیازمن دین
ــر  ــوژه های دیگ ــق س ــدا از طری ــد ابت بای
ــود  ــوده ش ــد و کارآزم ــا کن ــون و خط آزم
و بعــد ســراغ ایــن قبیــل مضامیــن بــرود.

گفت و گــو
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یادداشت میهمان

در  فجـــر  فیلـم  جشــنواره 
ابتدایـــی اش  دوره هـــــای 
بـر ســینمای حرفــــه ای و 
مخصوصـا در بخـش اکـران 
اسـت  بـوده  بسـیارتاثیرگذار 
امـا متاســــفانه کم کـم این 
تاثیرگـذاری کم رنگ شـده و 
بـرای این موضوع جشـنواره باید تدبیری بیاندیشـد.
جشـنواره فیلـم فجـر، مسـئولین و مدیـران بایـد 
تمهیداتـی بـرای فیلم هایـی کـه در جشـنواره فیلم 
فجـر بـه نمایـش در می آید قائل باشـند تـا حقی از 
فیلمسـازان ضایـع نشـود. به عنـوان مثـال، دو فیلم 
» بـدون تاریـخ بـدون امضـا« بـه کارگردانـی وحید 
جلیلوند و »فراری« بـه کارگردانی علیرضا داوود نژاد 

کـه موفـق به دریافـت جایزه در جشـنواره شـدند، تا 
بـه امـروز اکران نشـدند درحالیکه فیلم هـای خوبی 
هسـتند و در زمـان جشـنواره هـم به آنها بـه خوبی 

پرداخته شـد. 
بـه نظـرم خـوب اسـت کـه بـه ایـن موضـوع مهم 
پرداختـه شـود تا مـا در نیمه دوم سـال چیزی تحت 
عنـوان فیلم سـوزی نداشـته باشـیم زیـرا مخاطبان 
عـادی هم بایـد این فیلـم هـا را ببینند.همانطور که 
همـه مـی دانیـم و معتقدیـم جشـنواره فیلـم فجـر 
الگویی برای سـینمای ایران اسـت کـه امروز تبدیل 
بـه جشـن شـده اسـت و شـور و حالی مضاعـف در 
بین فیلمسـازان و مخصوصا فیلمسـازان جوان ایجاد 
کرده اسـت بنابراین باید به بهترین شـکل ممکن از 

ایـن فرصت اسـتفاده کنیم.

تاثیر جشنواره فیلم فجر بر سینما
سیروس الوند/سینماگر

سه نگاه به »فجر« در گذر زمان
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یادداشت میهمان

فکر می کنم جشـنواره ششم 
فیلـم فجـر بـود.آن موقـع در 
نشـریه ای قلم نمــــی زدم.

و  بـود  جشـنواره  آخـر  روز 
مـن تمـام فیلـم هایـی را که 
تصمیم گرفتـــه بـودم ببینم، 
دیـده بـودم، بـه جـز  فیلـم 
“بازجویـی یک قتل” سـاخته محمدعلـی نجفی که 
قـرار بود سـانس آخـر در سـینمای شـهر فرنگ آن 
زمـان و آزادی ایـن زمان اکران شـود. مقابل سـینما 
صـف طویـل و عریضـی به چشـم مـی خورد.مدتی 
طـول کشـید تـا رفیق یـخ زده خـود را میـان صف 
متراکـم بیابیم.چـون سـینماها دو بلیت بیشـتر نمی 
دادند،مجبـور بودیـم همه وارد صف شـویم.زیر رگبار 
اعتـراض هـا و غرغرها،همگـی خـود را در صف جا 
کردیم.طولـی نکشـید که دریچه گیشـه بـاز و بلیت 

فروشـی آغـاز شـد.از طـول صف بـه تدریج کاسـته 
مـی شـد.چند نفـری مانده بود تـا نوبت ما شـود که 
در گیشـه را بسـتند و گفتند بلیت تمام شـده اسـت! 
اعتـراض و داد و فریادهـا فایـده ای نداشت.دوسـتان 
اصـرار به رفتـن داشـتند،اما مـن ناامید نشـده بودم.
دوسـتان رفتنـد و من ماندم.پنج دقیقه ای بیشـتر به 
نمایـش فیلـم نمانـده بود،ناامیـدی، من را وسوسـه 
کـرد تا محـل را ترک کنم.سـر برگرداندم بـروم که 
صدای مردی به گوشـم رسـید:آقا دوسـت دارید این 

فیلـم رو ببینید؟
ناامیدانـه بـه سـمت صـدا برگشـتم،چون فکـر می 
کـردم کـس دیگری را خطـاب کرده.مرد میانسـالی 
بـا دو بلیت در دسـت مقابل خود دیدم.لبخند تشـکر 

آمیـزی زدم و بـا هم وارد سـینما شـدیم.
آن شـب خاطـره ای شـد کـه بـا گذشـت 30 سـال 

همچنـان بـا تمـام جزئیـات به یـادش مـی آورم.

فیلم هایـــی همچـــون خط 
قرمـز، دنـدان مار و سـرب به 
کارگردانـی مسـعود کیمیایی، 
ناخدا خورشـید بـه کارگردانی 
بـه  هامـون  تقوایـی،  ناصـر 
کارگردانی داریوش مهرجویی 
از جملـه فیلم هایـی هسـتند 
کـه در دوره هـای ابتدایی جشـنواره فجـر به نمایش 
درآمدنـد که بعـد از دیدن آنها لذت بردم و سـاعت ها 

در موردشـان فکـر کردم.
اساسا رویدادی مانند جشنواره فیلم فجر به خصوص 
در دوره های اول برای نسلی که خود من هم جزء 
آن بودم خاطر انگیز بود و حال و هوای خاصی در 
آن حس می شد و به نوعی جشنواره توانست واقعه 

دلپذیری  را برای علاقمندان سینما رقم بزند. اینکه 
در کنار جمعی از دوستان فیلم های جشنواره دیده می 
شود فضای متفاوتی است که در طول 36 دوره این 

رویداد فرهنگی وجود داشته است.
انتخـاب فیلـم هـای جشـنواره بـه سـلیقه مخاطب 
برمی گـردد کـه هـر مخاطبـی از دید خـود فیلمی را 
مـی پسـندد و بایـد توجه داشـته باشـیم که سـلیقه 
مخاطب بسـیار مهم و با ارزش اسـت.طبیعی اسـت 
فیلـم هایـی کـه نـام بـردم امـروز بـرای نسـل من 
تبدیـل بـه یـک نوسـتالژی شـده اسـت . امیـدوارم 
ایـن اتفـاق بـرای جوانـان امـروز هم  بیافتـد و فیلم 
هـای ایـن دوره های جشـنواره بـرای آنها در سـال 
های آینده تبدیل به نوسـتالژی شـود، درسـت همان 

اتفاقـی کـه برای نسـل مـا افتاده اسـت.

داستان صف های طویل فجر و خاطره ای 30 ساله
سیدرضا اورنگ/روزنامه نگار 

لذت تماشای فیلم های تفکربرانگیز
جواد طوسی/منتقد سینما
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نوستالژی

یــاد ســال هــا پیــش افتــادم کــه وقتی اســم 
ــت داوران  ــب هیئ ــوان منتخ ــه عن ــن ب م
بــرای فیلــم »غــزال« خوانــده شــد، در عیــن 
حــال کــه بســیار خوشــحال شــدم - بخاطــر 
ســختي هایی کــه در فیلم »غزال«  کشــیدم 
تــا بــه نقش هــا نزدیــک و نزدیک تــر شــوم 

چــون بیــش از یــک نقــش داشــتم- خوشــحال تــر بــودم کــه جایــزه را از 
دســتان پــر مهــر آقــای بازیگــر مــي گیــرم و بــه یــاد خاطــرات خــوش بــا 
اســتاد انتظامــی در فیلــم »خانــه خلــوت« مــي افتــادم کــه چقــدر از ایشــان 
آموختــم وچــه افتخــاری بــود درکنــار ایشــــــان کارکــردن. ایــن عکــس 
بــراي مــن یــادآور خاطــرات بســیار خوشـــي از دریافــت اولیــــن ســیمرغ 

بازیگــري ام اســت.

داســتان  سیمرغی  
بخاطر »غزال«

در بولتن مجازی جشنواره قصد داریم هر شماره با توجه به  عکس های خاطره انگیز به سراغ یکی از حاضران 
در آن عکس رفته و حس و حال آنها را پس از سال ها جویا شویم که در این شماره روایت فاطمه گودرزی پس 
از دریافت سیمرغ بهترین بازیکر زن جشنواره 14 از دستان عزت الله انتظامی و توضیح سیدجمال ساداتیان 

را پس از مشاهده عکس نشست فیلم »چهارشنبه سوری« در جشنواره 24 را می خوانیم.

روایتی از یک عکس
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نوستالژی

فیلـم »چهارشـنبه سـوری« خیلـی فـراز و 
فـرود داشـت و بـه دلیـل اینکـه قـرار بـود 
فرهـادی  آقـای  شـود  سـاخته  عیـد  شـب 
اصـرار داشـتند کـه زمـان فیلمبـرداری در 
همـان زمان شـب عید و چهارشـنبه سـوری 
باشـد بـه همین دلیل در لوکیشـنی قـرار بود 
فیلمبـرداری را انجـام دهیم کـه خانه تکانی 
شـب عیـد و یا رفـت و آمد نداشـته باشـد و 
پیدا کردن این سـاختمان خیلی سـخت بود. 
سـاختمانی که قبل از آن جنگ زده ها در آن 
مسـتقر بودنـد و کامـلا مخروبه شـده بود را 
بـرای فیلـم بازسـازی کردیم. تمامـی کارها 
انجـام شـد و پیش تولید هم انجام شـده بود 
و ده روز مانـده بـه اینکـه بایـد فیلمبـرداری 
را شـروع می کردیـم، از وزارت ارشـاد اعـلام 

کردنـد کـه من و آقای فرهادی در جلسـه ای شـرکت کنیم و اصرار داشـتند 
بـه دلیـل اینکـه فیلـم تلخ اسـت، سـاخته نشـود. ولی بـا توجه بـه اینکه ما 
70 درصـد کار را پیـش بـرده بـودم بـا تـوکل برخـدا کار را شـروع کردیم و 
خوشـبختانه در جشـنواره فیلم با اسـتقبال بسـیار خوبی مواجه شـد و وقتی 
واکنش هـا را دیـدم کامـلا خسـتگی تولیـد و نگرانی هـای ما برطرف شـد و 
البتـه بـه ایـن نتیجه رسـیدم وقتی مطمئن هسـتم کاری درسـت اسـت آنرا 
انجـام دهـم و بعـد از آن بـا توجه بـه تجربه »چهارشـنبه سـوری« تصمیم 
گرفتـم شـخصا فیلمنامـه تمامی کارهـا را بخوانم و شـرایط سـاخت را طور 
فراهـم کنم که مسـئولیت فیلم کاملا بر عهده خودم باشـد که خوشـبختانه 
تـا بـه امـروز کارهایی کـه انجام شـده با همین نیـت و خط مشـی کارهای 

خوبـی بود.
تجربـه همکاری مشـترک با اصغر فرهادی بسـیار تجربه خوبی بـود و پس از 
»چهارشـنبه سـوری« من با همسرشـان فیلم »دایره زنگی« را هم کار کردم 
و در مجمـوع سـعی کـردم شـرایطی را فراهم کنم که آقای فرهـادی منویات 

ذهنی خودشـان را بدون دغدغه بسـازند و موفـق هم بودیم.

فراز و فرود 
»چهارشنبه  سوری«
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بازتــــاب

فجر در  آیینه رسانه ها
رسانه ها در هفته های گذشته روزهای شلوغی را برای اخبار جشنواره فیلم فجر داشتند. هیات انتخاب بخش 
سودای سیمرغ و همچنین هیات انتخاب بخش مستند از طرف روابط عمومی جشنواره اعلام شد که در بسیاری 

از خبرگزاری ها و سایت ها و فضای مجازی و همچنین روزنامه ها  منعکس شد.
از دیگر خبرهایی که رسانه ها بسیار درگیر آن بودند مربوط به ثبت نام اهالی رسانه  بود که با کمترین خلل 

در ثبت نام آنها در سایت جشنواره فیلم فجر صورت گرفت.
همچنین پوستر جشنواره نیز توسط مدیران جشنواره در مراسمی رونمایی شد و سیف الله صمدیان درباره 
پوستر جشنواره گفت: امسال خلاقیتی در ایده پوستر جشنواره دیده می شود که بر اساس آن، سیمرغ از 
و  ترکیب بندی  نظر  از  بال های سیمرغ  و  پر می کشد  ایرانی  یا فرهنگ  و خروشان سینما  اقیانوس جوشان 

فضاسازی درست طراحی شده است. 
ایرج تقی پور نیز درباره پوستر جشنواره گفت: واقعیت این است خلق پوستر جشنواره ای دو وجه دارد. در 
درجه اول به مهارت و توانایی کار گرافیست برمی گردد و از طرفی دیگر به سلیقه، مهارت و توانایی سفارش 
با تأکید بر سیمرغ جشنواره و رعایت اصول گرافیکی جشنواره، از  دهنده هم مربوط می شود.این پوستر 

طراحی و اجرای صحیح و مناسبی برخوردار است.
البته ناگفته نماند برخی ها به استفاده از آبجکت های آماده در طراحی ایراد گرفته بودند که حمیدرضا بیدقی 

طراح پوستر  مجبور به پاسخگویی در صفحه اینستاگرامش شد که در رسانه ها بازتاب داشت. 
رسانه های مختلف نیز در این مدت اخبار تولیدی زیادی مرتبط با جشنواره داشتند که می توان به برخی از 

آنها اشاره کرد.



25 شماره یک، جمعه 24 آذر96

بازتــــاب

فجــر اعــلام کــرد آمــاده ســازی پردیــس 
ــاز  ــر آغ ــم فج ــنواره فیل ــرای جش ــت ب مل
شــده اســت و  جابــه جایــی ســینمای 
ــلاد  ــرج می ــه ب ــنواره ب ــای جش ــانه ه رس
بــه هیــچ وجــه اتفــاق نخواهــد افتــاد 

ــزان( )می
 فیلــم »دوبــاره زندگــی« بــه کارگردانــی 
رضــا فهیمــی آمــاده نمایــش در جشــنواره 

ــو( ــال نگاتی فجــر می شــود )کان
ــی  ــه کارگردان ــینمایی»امیر« ب ــم س  فیل
ــنواره  ــور در جش ــرای حض ــا ب ــر اقلیم امی

ــا( ــود)خبرگزاری صب ــی ش ــاده م آم
 کــدام کارگــردان هــا فــرم حضــور 
ــرده  ــر ک ــم را پ ــی و شش ــنواره س در جش

اند)خبرگــزاری ایلنــا(
ــده  ــا دوی ــا گرگه ــه ب ــی ک  ورود »زنان
ــر  ــم فج ــنواره فیل ــن جش ــه مارات ــد« ب ان

ــارس( )ف
ــرم«  ــک گ ــت و ی ــو و بیس ــک کیل  »ی
فجر)باشــگاه  فیلــم  جشــنواره  راه  در 

خبرنــگاران(
ــه  ــت ک ــد اس ــیان معتق ــا رئیس  علیرض
جشــنواره فیلــم فجــر جــای رقابــت اســت 
ــازان و  ــه فیلمس ــه هم ــت ک ــی اس و طبیع
عوامــل علاقمنــد هســتند تــا بهتریــن 
کارشــان در جشــنواره فیلــم فجــر رونمایــی 
ــی  ــم فرهنگ ــداد مه ــن روی ــود و در ای ش

ــنا( ــند )ایس ــته باش ــور داش حض
ــک  ــت و ی ــو و بیس ــک کیل ــم »ی  فیل
گــرم« در راه جشــنواره فیلــم فجر)بهمــن 

ســبز(
 ســینماگران مشــغول کارنــد / کــدام 
ــند؟  ــر می رس ــنواره فج ــه جش ــا ب فیلم ه

ــن( )هنرآنای
 حضــور مهــران احمــدی و علیرضــا 
ــم “واســطه” در جشــنواره  ــا فیل اســتادی ب

ــا( ــم فجر)ایرن فیل
ــم  ــرداری فیلــــ ــر فیلمبــــ  مدیـــــ
ــرای  ــد اســت ب سینمایی»فروشــنده« معتق
فنــی  جنبه هــای  کارشناســانه  بررســی 
ســینما لازم اســت در بیــن اعضــای هیئــت 
داوری چنــد فــرد متخصــص در حــوزه فنی 

ــن( ــد. )خبرآنای ــته باش ــور داش حض
 ابراهیــم داروغه زاده:آثــار انیمیشــن در 
ــم  ــی فیل ــنواره مل ــته های جش ــه رش هم

فجــر داوری می شــوند )مهــر(

 رونمایــی از نخســتین آنونــس انیمیشــن ســینمایی »فیلشــاه«/ بــا اتمام 
مراحــل نهایــی تولیــد انیمیشــن ســینمایی »فیلشــاه«، نخســتین نمایــش 
ــم فجــر خواهــد  ــا در جشــنواره سی وششــم فیل ــد هنرپوی محصــول جدی

بــود )کانــال هنــر پویــا(
 فیلــم ســینمایی »هــت تریــک« بــه کارگردانــی رامتیــن لوافــی  فــرم 
حضــور در جشــنواره فجــر را پــر کــرد. امیــر جدیــدی، پرینــاز ایزدیــار و 

صابــر ابــر از بازیگــران ایــن فیلــم هســتند.)خبرگزاری صبــا(
ــی  ــعدی و کارگردان ــعید س ــی س ــه کنندگ ــه تهی ــرزه« ب ــب ل  »ش
ــازی  ــاده س ــت/ آم ــن رف ــوی دوربی ــران جل ــی در ته ــا رحمان محمدرض

ــارس( ــر )ف ــم فج ــنواره فیل ــرای جش ب
 کارگــردان مســتند ســینمایی »آوانتــاژ« معتقــد اســت حضور مســتند در 
بخــش ســودای ســیمرغ اتفــاق مثبتــی اســت و می توانــد بــرای جدی تــر 

گرفتــن مســتند در اکران شــروع خوبــی باشــد.)ایرنا(
ــر کــردن فــرم   ســتار اورکــی موســیقی »کروکودیــل« را می ســازد/ پ

فجــر ملــی )مهــر(
ــرادران محمــودی فــرم حضــور در  ــا« ســاخته ب  فیلــم ســینمایی »رون

جشــنواره ســی و ششــم فیلــم فجــر را پــر کرد.)فــارس(
 »دارکــوب« بــه کارگردانــي بهــروز شــعیبی و تهیــه کنندگــي 
ــم  ــرم حضــور در ســی و ششــمین جشــنواره فیل ســیدمحمود رضــوي ف

ــا( ــزاری صب ــر کرد.)خبرگ ــر را پ فج
بــه کارگردانــی و نویســندگی مصطفــی قربانپــور و  »لالاکــن« 
ــن  ــاری و امی ــوش بختی ــا حضــور بهن ــی و ب ــی حســن کلام تهیه کنندگ
ــی جلــوی دوربیــن رفت.فیلــم ســینمایی »لالاکــن« تــلاش دارد  زندگان
تــا در ســی و ششــمین جشــنواره ملــی فیلــم فجــر حضــور داشــته باشــد 
ــاری در حــال  ــان توســط یعقــوب غف ــن همزم ــل تدوی ــن دلی ــه همی و ب

ــت.)مهر( ــام اس انج
 صداگــذاری »درســاژ« آغــاز شــد/ آماده ســازی بــرای جشــنواره فیلــم 

فجــر )ســوره ســینما(
 احســان برآبــادی طــراح پوســتر معتقــد اســت کــه نمی تــوان بــا یــک 
نظــر گفــت کــه فــلان کار چــون شــبیه کارهــای دیگــر و کپــی اســت و 
پیــام ســنماری گرافیســت و طــراح پوســتر نیــز گفــت از پوســتر جشــنواره 
فیلــم فجــر بــدم نیامــد، عمومــا پوســترهای جشــنواره فجــر خیلــی مــورد 

توجــه قــرار مــی گیــرد و کار حســاس و ســختی اســت.)بانی فیلــم(
 فیلمبــرداری »بهُــت« بــه کارگردانــی عبــاس رافعــی بــه نیمــه رســید 
و گفتــه مــی شــود ایــن فیلــم بــه جشــنواره ملــی فیلــم فجــر مــی رســد 

)مهــر(
ــر در  ــال حاض ــن در ح ــی موتم ــه کارگردان ــب« ب ــر ش ــم »سراس  فیل
آخریــن مراحــل فنــی اســت و بــه زودی بــرای حضــور در جشــنواره ســی 
و ششــم فیلــــــم فجــر آمــاده نمایـــــــش خواهــد شــد)خبرگزاری 

ــا( صب
 گزارشــی از هیــات انتخــاب ادوار جشــنواره فیلــم فجر/امســال کار بــه 

رکورددارهــا ســپرده شــده است)سینماســینما(
 جشنواره فیلم فجر چقدر شفاف است )ایسکانیوز(

ــال در  ــر س ــران ه ــادی از اک ــش زی ــعدیان:تکلیف بخ ــون اس  همای
فجــر مشــخص می شــود)برنامه ســی وپنج( جشــنواره 
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